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Beslutningsreferat og protokollat  
over styrelsesmødet torsdag den 4. juli 2024 kl. 18.30 på Christian Paulsen Skolen 
 
Til stede: Philipp Bohk, Svend Wippich, Nikolaj Stage Jensen, Ulla Virkkunen Andrees, Olaf Runz, Moritz Butz, 
Björn-Ole Strichau, Paul Salwik, Lars Kofoed-Jensen, Søren Neess Priisholm, Petra Häder, Dirk Clausen, 
Daniel Dürkop og konsul Henrik Hansen 

 
Deltaget virtuelt:  Anne Hahn-Ruempler 
 
Afbud: Troels Kaysen, Andrea Heimrath, Hauke Matthiesen 
 
Protokolfører: Helle Feder-Hoffmann 
 
Dagsorden åben del:  

1. Godkendelse af protokol fra den åbne del af styrelsesmødet den 30. maj 2024  
2. Seksualundervisning i Skoleforeningen. Orientering fra dagtilbuds- og skoleområdet  
3. Trivsels- og beskyttelseskoncept for skoleområdet. Orientering om indkomne høringssvar  
4. Indkomne spørgsmål  
5. Meddelelser – herunder evt. nyt fra udvalg og det sydslesvigske forum  
6. Eventuelt 

 
Paul Salwik bød velkommen. 
 
Nikolaj Stage Jensen valgtes som ordstyrer. 
 
1. Godkendelse af protokol fra den åbne del af styrelsesmødet den 30. maj 2024  
Punkt til beslutning 
Direktionen indstiller, 

- at protokollen godkendes. 
 
Beslutning Styrelsen 4.7.2024: 
Styrelsen godkendte den udsendte protokol. 
 
2. Seksualundervisning i Skoleforeningen 
Punkt til orientering 

Sagsansvarlig: Solveig Bendorff og Søren Neess Priisholm 
Baggrund: Hvordan er Seksualundervisning på nuværende tidspunkt forankret i Skoleforeningens 
pædagogiske arbejde? Vi får en præsentation fra dagtilbuds- og skoleområdet med henblik på, at vi     
senere ser på, om der skal ske tilpasninger ud fra den viden, som i dag findes i forhold til børns udvikling og 
den medieverden som omgiver os. 
Indstilling: Direktionen indstiller, at orienteringen tages til efterretning og at vi vender tilbage til temaet, 
når der foreligger konkrete forslag til den fremtidige seksualundervisning. 
 
Beslutning Styrelsen 4.7.2024: 
Punktet tages til orientering og Styrelsen opfordrer til, at Direktionen kommer med mere input til 
efteråret – uden at sætte en fast dato på. 
 
Protokol: 
Solveig Bendorff og Søren Neess Priisholm gennemgår hver deres præsentation på dagtilbudsområdet 
hhv. skoleområdet. Præsentationerne vedlægges referatet.  
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Solveig Bendorff gør opmærksom på, at man på dagtilbudsområdet ikke refererer til emnet som 
seksualundervisning med børns køn, krop og seksualitet og at emnet er en del af både dansk og tysk 
lovgivning. I tysk lovgivning, er der stor fokus på emnet og derfor skal det overordnede koncept på 
dagtilbudsområdet tilpasses (i løbet af 2025), der planlægges med kurser og videreuddannelse samt en 
udvidelse af materialeudbuddet i dagtilbudssamlingen evt. suppleret med emnekasser. 
Søren Neess Priisholm fortæller, at emnet er lovpligtigt at undervise i Danmark, men ikke i Tyskland. Det 
er et timeløst fag, som er meget omfangsrigt. Det skal dækkes ind tværfagligt og planen er, at der skal 
udbydes kurser til f.eks. biologilærerne om, hvordan de kan inddrage deres andre fagkollegaer i 
undervisningen. Han opfordrer til, at man bruger ssf-kompasset, en dansk hjemmeside med tips til 
undervisningen. 
 
Philipp Bohk ønsker at vide, hvor meget tid der kan gives til undervisning i skolen fordi der i forvejen ikke 
er tid til at nå alle temaer. Og så er det svært, at komme udefra og bede dem om endnu mere. 
 
Søren Neess Priisholm forklarer, at der ikke afsættes timer til seksualundervisning, fordi det ifølge tysk 
skolelov er forældrenes opgave. Biologi er det eneste fag, hvor der er afsat få timer ifølge læreplanen. I 
vores vejledning står der, at man skal arbejde tværfagligt, men ikke hvordan. På ssf-kompasset kan man 
se mere om, hvordan man kan inkludere andre faglærere uden at det går ud over det fagfaglige i de 
andre fag. 
 
Ulla Virkkunen Andrees påpeger, at de unge går tidligere i puberteten og at det derfor giver mening at 
begynde tidligere fordi biologi i 7.-8. klasse er for sent. 
 
Søren Neess Priisholm kender alt til problematikken. I 90erne har man forsøgt at arbejde tværfagligt i 
Danmark, men det er først nu der er kommet en lovgivning på området. 
 
Nikolaj Stage Jensen beder om nærmere forklaring på, hvad Direktionen mener med dens indstilling 
”vender tilbage”. 
 
Søren Nees Priisholm forklarer, at tanken er, at det skal tages op på et senere tidspunkt. At der skal 
snakkes om, om der skal laves et beslutningsoplæg om, at temaet ”seksualundervisning” skal gives noget 
mere tid, lige som andre timeløse fag er tildelt tid. Og hvad skal det være på bekostning af. 
 
Ulla Virkkunen Andrees siger, at det bliver på tide, at det tages op. Også når man tager i betragt, hvor vi 
er med de sociale medier og digitale krænkelser. 
 
Paul Salwik tror, at selvom det er et utroligt vigtigt emne, så bliver vi nødt til at give temaet lidt mere tid 
til at komme med konkrete forslag på, hvordan der kan arbejdes tværfagligt med seksualundervisningen. 
 
3. Trivsels- og beskyttelseskoncept for skoleområdet 
Punkt til orientering  
Sagsansvarlig: Ralf Feddersen 
Baggrund: Skoleområdet har haft et udkast til Trivsels- og beskyttelseskoncept ude i høring og er     
nu klar til at give en første orientering om de indkomne svar og den videre proces. 
Bilag 1: Udkast til Trivsels- og beskyttelseskoncept  
Bilag 2: Bearbejdning af høringssvarene 
Bilag 3: Udsagn - samlet 
Indstilling: Skolekontoret indstiller, at orienteringen tages til efterretning 
 
Beslutning Styrelsen 4.7. 2024: 
Styrelsen tager punktet til efterretning og ser frem til orientering om anden høringsfase i foråret 2025. 
 

https://teams.skoleforeningen.org/sites/Styrelsen/Delte%20dokumenter/Styrelsesm%C3%B8der%20-%20Dagsorden%20%2B%20bilag/2024/20240704/DOP3%20Bilag%201%20Trivsels-%20og%20beskyttelseskoncept%20for%20skoleomra%CC%8Adet%20-%20revideret%20udgave%20v1.1.pdf?Web=1
https://teams.skoleforeningen.org/sites/Styrelsen/Delte%20dokumenter/Styrelsesm%C3%B8der%20-%20Dagsorden%20%2B%20bilag/2024/20240704/DOP3%20Bilag%202%20Bearbejdning%20af%20h%C3%B8ringssvarene%20v1.1.pdf?Web=1
https://teams.skoleforeningen.org/sites/Styrelsen/Delte%20dokumenter/Styrelsesm%C3%B8der%20-%20Dagsorden%20%2B%20bilag/2024/20240704/DOP3%20Bilag%203%20TOBKudsagn%20-%20samlet.pdf?Web=1
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Protokol: 
Ralf Feddersen orienterer om, at udkastet har udløst store frustrationer og at de på Skolekontoret er i gang 
med at finde ud af, hvorfor. Der skal være et fælles ståsted, som alle arbejder ud fra og derved kan hver 
enkelt skole udarbejde deres eget koncept ud fra lokalt kendskab. Ifølge planen skal der i foråret 2025 være 
en ny høring af det reviderede koncept og at der om et år ligger et færdigt koncept klar. Det er et stort emne 
og Skoleforeningen har mange interne ressourcer, der kan udnyttes i mellemtiden. Bl.a. er der hjælp at finde 
på PPRs SharePoint-side og der planlægges med pædagogiske eftermiddage. 
 
Jonas Noack har ikke læst alle høringssvarene, men når der opleves modstand mod udkastet ville det måske 
være en idé at få den del, der har mødt størst modstand ud i en mini-høring relativt hurtigt, så man ikke skal 
vente så længe og derved undgå mere modstand. 
 
Ulla Virkkunen Andrees påpeger, at det måske vil give mening, hvis der laves en klar definition af ordene, der 
bruges i de åbne spørgsmål, så alle er helt klar over, hvad der menes med ordet. Også for at forebygge 
modstand. 
 
Nikolaj Stage Jensen ønsker at vide, om personalet i skolerne i Slesvig-Holsten har udvidet meldepligt. 
 
Ralf Feddersen svarer, at det har de ikke. Det er op til den enkelte lærer/skole, om man vil inddrage 
Jugendamt. Som lærer har man pligt til at reagere – men ikke melde. 
 
Nikolaj Stage Jensen ønsker også at vide, om der er en plan for, hvis en lærer begår vold/seksualiseret vold? 
 
Lars Kofoed Jensen forklarer, at hvis bevislejet er entydigt, så bliver den pågældende person afskediget, men 
at vi ikke kan fyre en medarbejder på grund af en påstand, der ikke er bevist. 
 
Olaf Runz spørger ind til, om det er muligt at se alle høringssvar. 
 
Ralf Feddersen svarer, at alle svar lægges på SharePoint i anonymiseret form, som bliver frit tilgængeligt for 
alle medarbejdere. Svarene gøres også tilgængelige for Styrelsens medlemmer. 
 
4. Indkomne spørgsmål 
Der var ikke indkommet spørgsmål. 
 
5. Meddelser – herunder evt. nyt fra udvalg og det sydslesvigske forum 
Lars Kofoed Jensen fortæller, at næste møde i det sydslesvigske forum finder sted i september. 
 
Lars Kofoed fortæller vedr. punktet om, at Direktionen i samarbejde med Driftsrådet skulle finde ud af, hvilke 
ting der først skulle tages fat i, har Direktionen sendt et forslag til Driftsrådet. Driftsrådet har derefter sendt 
et modforslag til Direktionen. Der arbejdes stadig på, hvem og i hvilket omfang, der skal hentes hjælp udefra. 
Han meddeler, at Direktionen ønsker at drøfte punktet på næste driftsrådsmøde. 
 
Ulla Virkkunen Andrees fortæller, at hun har været til et møde på Ungdomskollegiet angående håndteringen 
af de unges forbrug af alkohol, tobak og snus. Den nye cannabis-lov var også med på dagsordenen. 
 
6. Eventuelt 
Der var ingen ordmeldinger.  

 

Formanden sluttede mødet. 


